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Cieszymy siq, ze Urzgd Miejski w Gliwicach p o w h e  rozwaia wykonanie koncepcji 
infiastruktury rowerowej na terenie miasta, ktora powinna d a t w i C  powstanie promowanej przez nas 
slqskiej Sieci Tras Rowerowych. Oprhz uwag szczeg&owych, jakie sporz@ziUmy w odpowiedzi 
na pismo Wydziah Inwestycji i Remontow 1.d.z. IR. 2710.14.2012/TC marny kilka zastrzezei natury 
ogolnej, bez ktorych - naszym zdaniem - opracowanie koncepcji, a nastqpnie jej realizacja b& 
przebiegaly nidakiwie, a zamierzony efekt nigdy nie zostanie ositgniety. W o k  nieprzyjemnych 
dohviadczei do tycqch  naszej wsp6Ipracy z Ur*ern Miejskim, mamy powaine wqtpliwoki, 
czypoziom tej koncepcji nie podzieli losu poprzednich, niezbyt udanych realkqi Wydzidu 
Inwestycji i Remontow. W wielu zakresach struktura organizacyjna Urz* Miejskiego jest 
nowoczesna, ale sprawy inwestycji miejskich, a daszcza drogowych, traktowane w niewldciwie. 
Poniiej omawiamy killra problem6w, kt6re naszym zdaniem powinny zostaC nnwigzane, jW 
mamy doaekaC siq poprawy w tym zakresie. 

Z naszych kontakt6w z Urzgdem Miejskim i obserwacji prowadzonych inwestycji wynika, 
ze kompetencje dotycqce inh&&uy rowerowej rozbite sq pomiedzy Wydzid Inwestycji 
i Remontow, Wydzial Przedsiqwziei: Gospodarczych i Udug Komunalnych, Zarqd Drag Miejskich 
oraz Miejski Zarqd U h g  Komunalnych. Ewidentnie odczuwa siq brak osoby zajmujw siq 
koordynacja inwestycji miejskich, a w szczegolnoici brak osoby zajmujqcej siq calom inhstmktury 
rowerowej. Skutkiem tego oddawane do ukytku trasy rowerowe ~ekompletne, a tylko 
w nielicznych pnypadkach sq potem poprawiane, za to sq systematyczne niszczone przez inne, 
nieskoordynowane ze sob4 inwestycje. Rownoczehie brak jest w U+e Miasta mechanizmu, 
kt6ry by zapewniaf w#a$ciwe utnymanie p n e j a d n k i  i oznakowania tras rowerowych. 

Warto zapo& siq z zasadami tworzenia infiastruktury rowerowej, popularyzowanymi od 
d a m  przez Stowanyszenie Miasta dla Rowerow i w akceptowanymi przez nasz Klub 
(http://www.miastadlarowerow.pl~index~know~how.php). Zasady te jako warunek podstawowy 
powodzenia we wprowadzaniu d h t m k h q  rowerowej podaja powdanie koordynatora miejskich 
inwemi  rowerowych i wsp6Ipracujtpgo z nim zespoh, Aoionego z o d b  odpowiedzialnych za 
sprawy rowerowe w poszczeg6lnych wydzidach i zaqdach miejskich, a takie z przedstawicieli 
Rady Miejskiej i organizacji rowerowych. Z polskich obserwacji widat5 wyrahie, ie polityka ta daje 
dobre efekty we Wroclawiy a t a b  wid& duiiq popraw w Opolu. 

Naszym zdaniem, zgodnie z zahyzonq opiniq kol. Piotra Rokiszewskiego, Prezydent Miastat 
powinien powdaC kwrdynatora infrastruktnry rowerowej i da6 mu odpowiednie 
kompetencje, m.in. powinien zobo-6 kwrdpatora, aby wszystkie wydzialy U q d u  oraz 
Z a q d  Dr6g Miijskieh i Miejski ZIvzqd U h g  Komunalnyeh jui w trakeie opracowywtmh 
koncepcji uzgadnialy wszelkie inwestycje z jej autorem. Byloby dobrze, gdyby powstajqca 
koncepcja mo& by6 opiniowana przez oqpizacje rowerowe za poirednictwem wyrnienionego 
powyiej koordynatora na wszystkich etapach jej powstawania. 
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Z naszych obserwacji wynika, i e  ani U m d  Miejski, ani wymienione Zarzqdy nie zatrudniajq 

fachowcciw z dziedziny komunikacji rowerowej. Tym samym nie powinno siq uzalekniak przyjqcia 
koncepcji od tresci opinii wydanych przez Zarqd Drog Miejskich i Miejski Zarzqd Uslug 
Komunalnych. Jedynym wyj6ciem jest zlecenie zaopiniowania koncepcji pnez niezaleinego 
eksperta z dziedziny infrastruktury rowerowej, np. dra Tadeuszr Kopty z Krakowa - 
wieloletniego pracownika GDDKiA ds. Scieiek rowerowych, jak to u c w a  ostatnio Dqbrowa 
Gomicza. Jest to tym bardziej celowe, poniewai Jego opinia b~dzie rowniez wiq2.q~ dla GDDKiA - 
Oddzialu w Katowicach, ktory rowniez nie radzi sobie z infiastrukturq rowerow4 potrzebna w 
rejonie gliwickich skrzyiowari ze zjazdami z autostrad. 

Koncepcja infiastruktury rowerowej powinna opierac siq m.in. o strategiq rozwoju komunikacji, 
ktorej wcie nie ma, np. wainym elementem infrastruktury rowerowej powinny byc wqzly 
przesiadkowe komunikacji publicnej z duiymi parkingami rowerowymi. Brak ich lokalizacji moie 
uniemoiliwic prawidowe utworzenie sieci tras rowerowych, a ich inna lokalizacja w przyszlosci 
moze spowodowac koniecmosc powainej aktualizacji koncepcji infrastruktury rowerowej . 

Z uwagi na brak obowi~uj4cych w Polsce standardow projektowych infrastruktury 
rowerowej, autor koncepcji powinien zostat zobowipany do konystania z takich standardow 
pnyjetych pnez Miasto Krakow, tyrn bardziej, ze najprawdopodobniej projektowane 
ogolnopolskie rozporqdzenie w tej sprawie b@e rowniei oparte na tych standardach 
(http ://www. bip. krakow.p~wladze/zardzenia~pli kilzp-2 103-04. pdf). 

Rozwiqzanie wymienionych wyiej problembw - naszym zdaniem - wykracza poza zakres 
obowiqzk6w Wydziah Inwestycji i Remontow, ktdry zamiena oglosit pnetarg na koncepcjq 
infrastru ktu ry rowerowej, dlatego tei oezekujemy od Pana Prezydenta oso bistego 
zaangaiowania w rozwiqzywaniu poruszonych pnez nas problemow. 

W 2010 r, wystosowalismy do U r d u  Miejskiego kilku pism, adresowanych bezposrednio do 
Pana Prezydenta, natorniast nie otrzymaliimy od Pana zadnej odpowiedzi, a pisma podpisane przez 
Pana Zastqpcciw zarniast odpowiedzi na przedstawione Panu problemy, zawieraiy jedynie opis zadab, 
jakie teoretycznie powinny wykonywa6 poszczegolne wydzia4y i zarz@y, stwarzajzp czytelnikowi 
z h d z e ~ e ,  ze wszystko jest w jak najlepszym porz@ku. Po trzeciej tego typu odpowiedzi 
zaprzestaliimy wowczas bezsensownej korespondencji. Sprawa rzetelnej odpowiedzi na 
przedstawione wowczas problemy pozostaje nadal aktualna, a czqiciowo zostala ponownie 
om6wiona w niniejszym pismie. 
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